

## **Pagtulon-an 13 – Ang Bautismo (Part 1)**

Ang matag-usa kanato nga namatarung pinaagi sa pagtoo kinahanglan adunay tinguha unsaon sa pagkinabuhi sa paagi nga makapasidungog sa atong Manluluwas. Sa Pagtulon-an 12, atong nakat-onan nga ang Espiritu Santo nagasirkunsidar (nagtuli) kanato aron dili na kita maulipon sa unod. Karon dugang natong pagatun-an ang mga gibuhat sa Dios alang kanato, ug unsaon nato sa pagbalus ang Dios tungod sa Iyang mga panalangin.

### **Madagayaong Grasya**

Ang matag-usa kanato adunay mga naugmad (developed) nga dautang mga batasan sa wala pa kita maluwas. Atong makita nga atong mga batasan nagakausab human kita naluwas sa dihang nasabtan nato ang mga panalangin nga atong naangkon diha kang Cristo. Apan kadaghanan kanato aduna pay mga dapit sa atong kinabuhi nga ang sala nagalihuk pa sa sulod. Daghang mga higayon kita misulay sa pag-undang sa paghimo sa sala, apan wala kitay mahimo batok sa gahum niini nga ania kanato. Ang mga mosunod nga mga bersikulo mahinungdanon kaayo nga kini atong ibutang sa atong hunahuna. Ang Roma 5:20-21 nagaingon, *“Ang kasugoan misaliut-ot pagsulod aron sa pagpadagsang sa mga kalapasan, apan diin gani midagsang ang mga pagpakasala, ang grasya milabi pa hinuon sa pagdagaya, aron nga maingon nga ang sala mihari diha sa kamatayon, ang grasya usab pinaagi sa pagkamatarung magahari ngadto sa kinabuhing dayon pinaagi kang Cristo Jesus nga atong Ginoo.”* Mibati tingali ka nga ang gahum sa sala diha sa imong kinabuhi kusog kaayo, apan ang grasya sa Dios labi pang dako niana. Kinahanglan ka nga motoo sa gipamulong sa Dios nga aduna kay kadaugan batok sa mga masal-anong batasan diha sa imong kinabuhi. Dili ka makahimo niini pinaagi sa imong kaugalingong paningkamot apan uban sa grasya sa Dios makahimo ka sa pagkinabuhi ka nga madaugon.

### **Grasya ug Buhat**

Daghang mga relihiyon nagatudlo nga ang kaluwasan moabot pinaagi sa grasya sa Dios ug dugangan sa kaugalingong paningkamot aron nga mahimong maayo. Atong nakat-onan sa milabay nato nga mga pagtulon-an nga kini dili tinuod. Ang uban nagaila nga ang kaluwasan pinaagi lamang sa grasya, apan sila nagatudlo sa mga magtotoo ug hinan-ay nga mga lagda sa pagkinabuhi nga magabutang kanila ilalum sa kasugoan imbis sa ilalum sa grasya. Kini usab usa ka dili husto nga pagtudlo. *“Apan kon kini pinaagi man sa grasya, nan, dili na kini pinasikad sa mga binuhatan, kay kon mao pa, ang grasya dili na grasya,”* (Roma 11:6). Kini nga bersikulo adunay usa ka tin-aw nga prinsipyo nga kinahanglan nato mahinumduman. Ang grasya ug buhat pareho nga dili mahimo nga sagulon. Kon ang usa ka tawo magabutang ug buhat diha sa grasya, iyang gibaliwala ang grasya. Kon kita moingon nga ang kaluwasan pinaagi sa grasya ug dugangan sa buhat nga maayo, kita sa tinuod nagatudlo nga ang kaluwasan pinaagi sa buhat. Ingon nga mga magtotoo, ang atong kaluwasan ug ang atong adlaw-adlaw nga paggawi ipaagi sa grasya sa Dios. Bisan kinsa nga magasagol ug buhat diha sa grasya nagatudlo ug dili husto nga pagulon-an ug nagapakawalay bili sa grasya.

### **Ang Hagit sa Grasya**

Atong nakat-onan sa mga milabay nato nga pagtuon nga ang kaluwasan pinaagi sa grasya ug dili pinaagi sa buhat. Imporante nga mahibaloan nga ang atong kinabuhi ingon nga mga magtotoo, ato usab kini nga ikinabuhi pinaagi sa grasya. Daghang mga tawo mosaway niadtong magatudlo ug grasya pinaagi sa pag-ingon sama niini; “Kon magatudlo ka ug grasya, ang mga tawo magahunahuna nga mahimo ra diay nga magpakasala sanglit dili man mawala ang kaluwasan. Ngani ang uban moingon nga ang nagtudlo ug pagtulon-an sa grasya nagadasig sa mga tawo sa pagbuhat pa ug dugang mga sala. Si Pablo giakusahan niining butanga. *“Ug nganong dili na man lang hinuon kita manag-ingon, sumala sa pasangil sa mga tawo nga kono atong ginaingon, “Buhaton ta ang dautan aron mosangpot sa maayo? Apan matarung gayud ang pagkahinukman sa silot sa maong mga tawhana,”* (Roma 3:8). Kita, sama kang Pablo,

pagaakusahan usab nga kita nagauyon ug nagadasig sa paghimo ug dautan kon kita magatudlo ug pagtulon-an sa grasya. Hinuon, kinahanglan kita magamatinud-anon sa Pulong sa Dios bisan pa ug unsay isulti sa mga tawo. Ang grasya dili modala sa tawo ngadto kinabuhi nga mapatuyangon, hinuon kini magadasig kanato sa pagkinabuhi sa paagi nga makapahimuot sa Ginoo.

## Roma 6

Ang ika-unom (6) nga kapitulo sa Roma mao ang sentro nga basihan sa Biblia kon ang pagahisgutan unsaon sa mga magtotoo sa pagkinabuhi karon. Ang Pagtulon-an 13 ug 14 magatutok niini. Ang bersikulo 1 nagaingon, *“Nan karon unsa may ang atong ikasulti, ‘Magapadayon ba kita sa pagpakasala aron modagaya ang grasya?’”* Adunay mga tawo moingon, *“Kon makasala ko ug dyutay, ang grasya sa Dios dako pa kay sa akong sala. Kon ako magdugang pa sa paghimo ug sala, ang grasya sa Dios mas labi pa nga nagadako aron sa pagpasaylo sa akong sala. Kon modaghan ang akong sala, mas modagaya pa ang grasya sa Dios aron sa pagpasaylo kanako. Tungod niana, mahimo ra diay nga magpadayon kita diha sa sala kay kini magapakita man sa labi pa nga pagdagaya sa grasya nga ihatag sa Dios.”*

Ang bersikulo 2 sa Roma 6 nagahatag ug tubag sa maong pangutana. *“Palayo kana. Kita nga nangamatay na ngadto sa sala, unsaon man nato sa pagpakabuhi pa diha niana?”* (Roma 6:2). Magapadayon ba kita sa pagpakasala aron modagaya ang grasya? Ang tubag ni Pablo, *“Palayo kana.”* Ayaw gayud paghunahuna niana nga butang. Ang maong panghunahuna kasukwahi gayud sa mga Pulong sa Dios. Dili gayud kita magapadayon sa sala. Kita patay na ngadto sa sala. Ang kamatayon nagakahulogan ug pakigbulag. Kita sa hingpit nahilayo na sa sala.

## Nabautismo Ngadto kang Jesu-Cristo

*“Wala ba kamo mahibalo nga kitang tanan nga nabautismo ngadto kang Cristo nabautismo man ngadto sa iyang kamatayon?”* (Roma 6:3). Ang unang butang diha sa pagkinabuhi nga madaugon mao ang pagkahibalo niini nga kamatuoran. Si Pablo miingon, *“Wala ba kamo mahibalo?”* Wala ba kamo mahibalo nga kita nabautismo man ngadto kang Jesu-Cristo ug sa iyang kamatayon? Daghan nga mga magtotoo adunay kahibalo sa unsay gusto sa Dios nga ilang buhaton, apan wala sila magahatag ug panahon sa pagkat-on sa unsay gisulti sa Dios diha sa Kasulatan. Mahinungdanon alang sa matag-usa kanato nga mahibalo nga kita nabautismo na ngadto sa kamatayon ni Cristo. Sa dili pa kita mopadayon sa dugang nga pagpasabot unsa kini ka importane sa atong adlaw-adlaw nga pagkinabuhi, ato usa nga hatagan ug panahon ang pagtuon unsa ang gisulti sa Biblia mahitugod sa bautismo.

Kasagaran ginatudlo nga ang pulong Griyego nga gihubad ug “bautismo” nagakahulogan ug “pagtuslob sa tubig” (immersion) o “pagwisikwisik/pagsablig ug tubig (springling).” Sa Mateo 3:11, si Juan Bautista miingon, *“Ako nagabautismo kaninyo sa tubig tungod sa paghinulsol, apan Siya nga nagapaulahi kanako labi pang gamhanan kay kanako, nga bisan gani sa iyang mga sapin dili ako takus sa pagbitbit; ang iyang igabautismo kaninyo mao ang Espiritu Santo ug kalayo.* Hibalo nga adunay tulo ka bautismo nga gihisgutan niining maong bersikulo. Adunay “bautismo sa tubig,” “bautismo sa Espiritu Santo,” ug “bautismo sa kalayo.” Duha niining mga bautismo walay kalabotan sa tubig. Sa Biblia adunay pito (7) ka mga nagkalainlaing bautismo ug kadaghanan kanila walay kalabutan sa tubig. Magatan-aw pa kita ug duha nga dugang nga bersikulo.

*“Mga igsuon buot ko nga inyong masayran nga silang tanan nga atong mga ginikanan nahianha sa ilalum sa panganud, ug silang tanan milatas sa dagat, ug silang tanan gikabautismohan ngadto kang Moises diha sa panganud ug sa dagat”* (1Corinto 10:1-2). Kining maong mga bersikulo nagahisgut sa nahitabo didto sa Exodo 13-14. Gipikas sa Dios ang mga tubig sa Dagat nga Mapula ug ang mga Israelitas mitabok sa dagat ingon sa mamala nga yuta. Sumala sa bersikulo nga gikutlo sa itaas, ang Israel nabautismohan sa dihang nagalakaw sila sa mamala nga yuta. Tin-aw kaayo nga walay tubig nga naapil sa maong bautismo.

*“Ako adunay bautismo nga kanako igabautismo ug hilabihan ang kaguol ko hangtud mamatuman kini”* (Lucas 12:50). Si Jesu-Cristo humana bautismohi sa tubig niining panahona, (Lucas 3:21). Apan Siya nagasulti pa ug umaabot nga bautismo sa Lucas 12:50. Kini nagahisgut sa Iyang kamatayon sa krus. Ang Iyang kamatayon giingon nga usa kini ka bautismo, ug wala Siya gituslob sa tubig, o giwisikwisikan/gisabligan ug tubig didto sa krus. Kita makahukom gayud nga ang pulong “bautismo” wala magapasabot ug pagtuslob o pagwisikwisik/pagsablig sa tubig.

Sa Biblia, ang pulong “bautismo” nagadala sa ideya nga pagbutang ngadto sa usa ka butang o ang pagkahiusa ngadto sa usa ka butang. Sa diha nga ang Israel milatas sa dagat ingon nga mamala nga yuta, sila nahiusa sa pagpangulo ni Moises. Sa diha nga si Jesu-Cristo namatay sa krus, Siya nahiusa sa atong mga sala ug sa kamatayon nga dala sa sala. Ang Roma 6 nagatug-an kanato nga kita nabutismo ngadto kang Jesu-Cristo. Kini maoy buhat sa Espiritu Santo ug walay kalabutan ang tubig. Ang Espiritu Santo nagabutang kanato ngadto kang Jesu-Cristo. Kita nahiusa sa Iyang kamatayon, paglubong, ug pagkabanhaw. Sa laing pagkasulti, ang Dios nagaisip sa kamatayon ni Jesu-Cristo nga maoy bugtong bayad sa atong mga sala. Kini tinuod sa matag-usa ka tawo nga namatarung pinaagi sa pagtoo. Sa Pagtulon-an 14 ipadayon nato ang atong pagtuon sa Roma 6.



## **Mga Pangutana Sa Pagtulon-an 13 – Ang Bautismo (Part 1)**

### Tinuod o Dili Tinuod

1. Kon kita nahibalo nga moadto kita sa langit, dili na kinahanglan nga magtagad pa kita unsaon nato sa pagkinabuhi niining kalibutana.
2. Ang kaluwasan maoy paghiusa sa grasya sa Dios ug ang atong maayong paningkamot.
3. Ang Roma 6 gisulat lamang aron tudloan kita unsaon maluwas gikan sa impyerno.
4. Ang Dios dili gusto nga magapadayon kita sa paghimo ug sala.

### Pili-pili

5. Ang pulong “bautismo” nagkahulogan ug:
  - a. Pagtuslob sa tubig
  - b. Pagwisikwisik/pagsablig sa tubig
  - c. Pagbautismo sa mga masuso nga bata
  - d. Pagbutang o paghiusa ngadto sa usa ka butang
6. Si Jesu-Cristo gibautismohan:
  - a. Sa tubig
  - b. Sa dihang namatay Siya sa krus
  - c. Ni Moises
  - d. Sa diha nga natawo Siya
7. Sa wala pa kita maluwas kita:
  - a. Nakaugmad na kita ug mga dautan nga mga batasan.
  - b. Nagapangita sa Dios uban sa tibuok nato nga kasingkasing.
  - c. Sa kinaiya maayo.
  - d. Nakapahimuot sa Dios sa daghang mga paagi.

### Isulat ang Tubag sa Blangko

8. Bisan unsay isulti sa mga tawo kinahnglan kita \_\_\_\_\_ sa Pulong sa Dios.
9. Dili kita magapadayon sa sala kay kita \_\_\_\_\_ngadto sa sala.
10. Ang Mateo 3:11 nagahisgut ug tulo ka nagkalainlaing matang sa \_\_\_\_\_.